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عکس نوشت

امام صادق)ع(

بى نیـــازى و عـــزت بـــه هـــر طـــرف مى گردند و 
چون بـــه جایگاه توکل دســـت یافتنـــد در آنجا 

قـــرار مى گیرند.
کافى،ج2،ص65،ح3 سخن روز

قاب به یادماندنی سر نهادن ماه منیر 
)فریماه فرجامی( بر زانوان ترنجبین 
بانو )رقیه  چهره آزاد( در ماندگارترین 
»مادر« ســـینمای ایـــران، همخوانی 
ح شده  عجیبی با صحبت های مطر
در نشســـت دارد. نماینـــدگان برخی 
رســـانه ها آمده اند تا از تضـــاد منافع 
و اختـــاف ســـلیقه شـــکل گرفته در 
دروه های مختلف بگویند اما جانمایه 
صحبت های دبیر جشـــنواره دعوت 
بر آشـــتی و کنـــار هـــم قـــرار گرفتن 
سایق اســـت. برخی حتی به تعبیر 
خـــود خواهـــان تافـــی بی مهری ها 
نسبت به تحریم کنندگان دوره های 
اخیـــر جشـــنواره هســـتند، پاســـخ 
منوچهـــر شاهســـواری امـــا قدردانی 
فرصت هـــا برای یـــک بار دیگـــر کنار 
هم بودن اســـت کـــه »جشـــنواره نه 
جـــای جدل های ســـابق اســـت و نه 

محل تنبیـــه کســـی«. در فاصله یک 
روز مانده به آغاز رســـمی جشـــنواره 
فیلـــم فجـــر، صحبت هـــای منوچهر 
شاهسواری در ســـالن  همایش های 
ج میـــاد و البتـــه عملکـــردش تا  بر
همین نشســـت، بـــر مبنـــای همان 
مؤلفه تکرار شـــونده ای اســـت که به 
عنـــوان مانیفســـت برگزار کنندگان 
این دوره جشـــنواره، روی پوسترهای 
بخش های مختلف آن نشسته است؛ 
ادای احترام به مام وطن و همان طور 
که خود در آیین رونمایی از پوسترها 
گفتـــه: »رویـــداد جشـــنواره فجر در 
سرزمین عزیز ما، مادر ماست، وطن 
مادر و مادر وطن. این چیزی اســـت 
که در جزء بـــه جزء زیســـت تاریخی 
فرهنگـــی ما وجـــود دارد، اگـــر به یاد 
بیاوریم همدیگـــر را و گاهـــی اوقات 
به بهانه جشـــنواره فرصتی باشـــد تا 
دل هایمان کمی صاف شـــود و گاهی 
اوقـــات حتـــی چشـــمانمان بـــرای 
همدیگر  تر شـــود.  تر شدن چشمان 
ما در این ســـرزمین بـــرای همدیگر 
باعث و بانی حیـــات و قوام فرهنگی 
این سرزمین است.« آثار راه یافته به 
بخش مســـابقه این دوره از جشنواره 

نیز به نوعی همچون قطعه های یک 
پازل، تصویرکننده همین مادرانگی 
و  تر شـــدن چشم هاســـت؛ با دیدن 
تاش های علی هاشمی در شناسایی 
و طرح ریزی عملیات خیبر )اسفند(، 
مادرانه ای برای زکیـــه اهوازیان مادر 
علی هاشـــمی )اشـــک هور( یا غربت 
علی صیاد شـــیرازی در آغـــاز دوران 
جنگ )صیاد( و رشـــادت های شهید 
حســـن طهرانـــی مقـــدم در دوران 
جنگ )خـــدای جنـــگ( و همچنین 
قدرشناسی از نگاه دلسوزانه و نگران 
فیلمســـازان جوان نسبت به جامعه 

امروز.
 

»نه« به فیلم سفارشی و جایزه 
مصلحتی

امشـــب  شـــامگاه   18:30 ســـاعت 
سی وچهارمین جشـــنواره فیلم فجر 
با برگـــزاری افتتاحیه در تالار وحدت 
بـــه صـــورت رســـمی آغـــاز می شـــود 
روز  یـــک  شاهســـواری  منوچهـــر  و 
پیش از آغاز رســـمی ایـــن رویداد در 
ج میاد در  ســـالن همایش های بـــر
گفت وگویی صمیمانه بـــه ابهامات و 
سؤال اهالی رسانه درباره این رویداد 

جشنواره جای آشتی با سینماست
منوچهر شاهسواری در نشست خبری چهل وسومین جشنواره فیلم فجر

پیام

فرهنگـــی/ »ســـید عبـــاس صالحـــی« در پیامی به 
دوازدهمین دوســـالانه ملـــی هنر ســـرامیک ایران 
گفـــت: آنچه ســـرامیک را بـــرای مـــا دارای اهمیت 
می کنـــد، بهـــره خلاقانـــه هنرمندانـــی اســـت که 
آثـــاری بی بدیـــل آفریده اند و ایـــن آفرینش، بیانگر 
دیدگاه های معاصر در هنر ایـــران به لحاظ ظاهری 
و همچنیـــن نگاه هنرمندان به مســـائل انســـانی، 

فلســـفی و حتی اجتماعـــی از منظر محتوایی اســـت.
در متـــن پیام ســـید عباس صالحـــی آمده است:»ســـرامیک ماده خامی اســـت کـــه به اثر 
خلاقانـــه هنری تبدیل شـــده و انســـان در طول تاریخ با این مـــاده، در بیان آمـــال و آرزوها، 
آثاری را خلق می کرده که کاربردهای روزانه داشـــته و امروز مـــا از آنها در گنجینه ها و موزه ها 

بهره های بســـیاری می بریـــم و اطلاعات دســـته اول هنری و تاریخی را کســـب می کنیم.
در حال حاضر در جهانی زیســـت می کنیم که ارزش ســـرامیک را دریافته و به همین دلیل 
هزاره ســـوم را »هزاره ســـرامیک« نام نهاده اند و این ماده در صنایع پزشکی تا هواپیمایی و 
لـــوازم خانگی کاربردهای فراوانی دارد، اما آنچه ســـرامیک را برای ما دارای اهمیت می کند، 
بهـــره خلاقانه هنرمندانی اســـت که آثـــاری بی بدیـــل آفریده انـــد و این آفرینـــش، بیانگر 
دیدگاه هـــای معاصر در هنـــر ایران به لحاظ ظاهری و همچنین نگاه هنرمندان به مســـائل 
انســـانی، فلســـفی و حتی اجتماعی از منظر محتوایی اســـت. به همین دلیل سرامیک را 
در جهـــان امروز به عنوان رســـانه می شناســـند و با این رســـانه کهـــن اما با کارکـــرد نوین، 

هنرمندان ما در ســـپهر هنری جهـــان، نام ایـــران را در اوج قرار داده اند.
ســـرامیک در جهان جایـــگاه ارزنده ای یافته اســـت و بســـیاری از هنرمندان به ســـراغ این 
رســـانه آمده انـــد و آثار هنری شـــان را با این رســـانه خلق کرده انـــد. ایران ما نیز در شـــاخه 
ســـرامیک، جهش های بزرگی داشته و بی تردید این مســـأله، مدیون کار هنرمندانی است 
کـــه در این عرصه فعالیت می کنند و آثار ارزشـــمندی را در معرض دیـــد عموم می گذارند.
نشـــانه این رویکردهای نوین به ســـرامیک، دوسالانه ملی هنر ســـرامیک ایران است که در 
ایـــن روزها در دوازدهمین دوره اش، تحولی را در هنر ســـرامیک رقم زده اســـت و این تحول 

و دگرگونی، منشـــأ آثار پربرکتی در هنـــر معاصر ما خواهد بود.
از همـــه هنرمنـــدان گرامی کـــه با حضـــور در این دوســـالانه موقعیـــت منحصربه فردی را 
بـــرای مردم عزیز کشـــور ایجـــاد کردند تا با دیـــدن این آثـــار، تصویر ممتـــازی از هنر امروز 
ایـــران را تماشـــا کنند، سپاســـگزارم و برای همـــه آنهـــا از درگاه الهی موفقیـــت و بهروزی 

خواهانـــم.«/ ایران

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

سرامیک در جهان امروز یک رسانه است

امـــروز در افتتاحیـــه چهل وســـومین جشـــنواره فیلم 
فجربزرگداشت ســـه چهره ماندگار هنری و سینمایی 
برگزار می شـــود؛ ســـیروس الوند، رضا بابک و منوچهر 
والی زاده که هر کدام بخشـــی از خاطـــره جمعی مردم 
ایران در حافظه ســـینمایی اند. ســـیروس الونـــد را با 
فیلم هایـــی مثل »یک بـــار برای همیشـــه«، »مزاحم«، 
»دســـت های آلوده«، »چهره« و »فریاد زیر آب« به یادم 
می آوریم. فیلمسازی که از روزنامه نگاری به کارگردانی 
رســـید. او درســـت در روز تولدش تقدیر می شـــود. از 
خانـــواده اش، خشـــایار الوند فیلمنامه نویـــس طنز در 
جوانی درگذشـــت و دخترش ماهور به عنوان بازیگر، 

نام الوند را تداوم می بخشد.
 رضا بابک هم چهره آشنا و محبوبی در عرصه بازیگری 
است. او با سریال های خاطره انگیزی همچون »محله 
برو بیـــا« و »محله بهداشـــت« بـــه یکـــی از چهره های 
شاخص نسل های گذشـــته تبدیل شـــد. نقطه عطف 
دوران کاری او، نقش آفرینـــی در ســـریال تلویزیونـــی 

آرایشـــگاه زیبا به کارگردانـــی مرضیه برومنـــد بود. این 
مجموعه که به روابـــط اجتماعی در محله ای قدیمی از 
تهران می پرداخت، به یکی از پربیننده ترین سریال های 
تلویزیون تبدیل شـــد و بابک را به چهره ای محبوب در 

میان خانواده های ایرانی بدل کرد.
منوچهر والی زاده هم بـــا صدای گرم، مقتدر و منعطف 
خود خاطراتی شـــیرین را از دوران کودکی تـــا به امروز 
در ذهن ما حک کرده اســـت. صدای والی زاده آنچنان 
منعطف است که توانسته در جایگاه یکی از بزرگ ترین 
شخصیت های کمدی یعنی تام هنکس در فیلم فارست 
گامپ نیز دوبله فوق العاده ای داشته باشد به طوری که 
هنوز هم گویندگی این شخصیت جزو کارنامه درخشان 
گویندگی منوچهر والی زاده به شـــمار مـــی رود. علاوه 
بر این ضرب  آهنگ دلنشـــین صدای والی زاده موجب 
شـــده تا در گویندگی آثار کمدی نیز حرفی برای گفتن 
داشته باشند.همچنان تازگی و طراوتی وصف ناشدنی 

در حنجره تاریخی اما جوان او شعله ور است.

سه سپاس سینمایی علمی نوشتن هم فن است هم مهارت

نقل قول

  صاحب امتیاز: 
خبرگزاری جمهوری اسلامی

  مدیرعامل مؤسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران:
علی متقیان

  سردبیر:
هادی خسروشاهین

جین ایر
شارلوت برونته

 قلب انســـان گنج های پنهانـــی دارد که در خفا 
نگهـــداری و در ســـکوت مهـــر و موم شـــده اند. 
افـــکار، امیدهـــا، رویاهـــا و لذت هـــا... کـــه اگر 
فاش شـــوند، افسون هایشان شکسته می شود.

دیالوگ

یک تکه از آسمان برایم کافی استنگاره

طراح: گرهارد جپ

انتخاب نمایی از فیلم »مادر« علی حاتمی با چهره 
»رقیه چهره آزاد« که خود نماد مادر در ســـینمای 
ایران است، هم انتخاب هوشـــمندانه ای است و 
ج می نهد.  هم نمادین که منزلت زن و مـــادر را ار
این نما و نمـــاد، ارجاع بـــه جایـــگاه والای مادر و 
زن در فرهنگ و هنر و ســـینمای ماســـت و تصویر 
رقیه چهره آزاد به عنوان مادر فیلم »مادر« نشـــان 
وحدت و همدلی و اتحاد یک خانواده اســـت که 
حالا می تواند به خانواده سینما تسری داده شود 
و نشـــانی از وفاق باشـــد. این صورت فقط چهره 
یک مادر نیست، بلکه نمادی از خود سینماست 
که می تواند بـــه مثابه مادر، همـــه فرزندانش را با 
وجـــودت تفـــاوت و تضادهـــا و اختلاف نظرها زیر 
چتر حمایت و محبت خود قرار دهد. زیر پوست 
این پوستر نوعی دعوت به آشـــتی نهفته. دعوتی 
مادرانه به خود ســـینما که خصلتی مادرانه دارد. 
آن هم مادری در شمایل رقیه چهره آزاد به روایت 

علی حاتمی.

زبان علمی با زبان ادبی فرق دارد. زبان علمی باید خیلی شفاف باشد آنچنان که هیچ 
مکثی روی کلمات و عبارات صورت نگیرد و به چندبارخوانی یا حتی دوباره خوانی نیازی 
نباشد. رسیدن به این مقصود، به مهارت نیاز دارد یعنی هرکسی نمی تواند به زبان 
علمی مطلب بنویسد. امروزه یکی از دشواری های عمده ما در انتقال علوم به نسل 
جوان همین است که کسانی که در زمینه علوم و حتی مباحث زبان شناسی معلوماتی 
کسب کرده اند، در انتقال دانش خود با مشکل مواجهند و بیانشان روشن و رسا 
و شفاف نیست. رعایت اینکه در گفتار یا نوشتار هر کلمه و هر تعبیری به 
موقع و در جای خود به کار برود و مطلب هر چه روشن تر و ساده تر باشد 
کار آسانی نیست. صِرفِ احاطه بر دستور زبان این مشکل را حل نمی کند. 
نگارش فن است و البته، اگر ادبی باشد، قریحه دیگری می طلبد. علمی 

نوشتن هم فن است و به مهارت دیگری نیاز دارد.

به بهانه زادروزش، گزیده ای از سخن مرحوم »احمد سمیعی گیلانی« 
نویسنده و مترجم در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی حوزه
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نرگس عاشوری
روزنامه نگار

پاســـخ داد. طبق گفته او در مراســـم 
امشـــب افتتاحیه قرار است علاوه بر 
بزرگداشـــت منوچهر والی زاده، رضا 
بابک و ســـیروس الوند، سیدعباس 
صالحی سخنرانی کند؛ وزیر فرهنگ 
و ارشـــاد اســـلامی البته پیش از این 
مراســـم از برگزارکنندگان جشـــنواره 
ضمانـــت گرفتـــه اســـت که مراســـم 
اختتامیـــه بـــدون هیچ ســـخنرانی و 
صرفاً مبتنـــی بـــر معرفـــی و تقدیر از 
برگزیـــدگان باشـــد؛ تصمیمـــی که با 
تشویق حاضران در این نشست مورد 

تأیید اهالی رسانه قرار می گیرد.
شاهسواری در عین حال که بر وفاق 
و همدلی در جشـــنواره تأکیـــد دارد، 
تعهـــد می دهد کـــه پایبندی بـــر این 
اصل نه در راهیابی آثار به فهرســـت 
منتخبان تأثیر داشته و نه قرار است 
بر استقلال تصمیم هیأت داوران تأثیر 
بگذارد: »تکذیب می کنم که فیلمی با 
فشار نهادی به جشنواره آمده باشد. 
برخـــی دوســـت دارنـــد، بگوینـــد که 
زورشـــان آنقدر زیاد بود که فیلم را به 
جشنواره فرستادند ولی تمام فیلم ها 
با امضـــای اعضـــای هیـــأت انتخاب 
اســـت.« او همچنین تأکیـــد می کند 
که در جشنواره امسال از جایزه های 
مصلحتـــی هم خبـــری نیســـت: »در 
اهدای جوایز پیرو فراخوان هستیم و 
تمرکز ما بر کیفیت و وجه تکنیکال و 
هنری آثار است.« دبیر جشنواره فیلم 
فجر که ســـابقه چند ســـاله مدیریت 
خانه ســـینما را هـــم دارد، در بخش 
دیگـــری از صحبت هایـــش حفاظت 
از رأی مـــردم را شـــرافت ذاتی ســـتاد 
جشنواره می داند و تضمین می دهد با 
غ  تکیه بر تمام شیوه های فنی، سیمر
این بخـــش به فیلم منتخـــب واقعی 

تماشاگران برسد.
 

بخت یاری اجتماعی برای کنار 
هم بودن

دبیر جشنواره فیلم فجر در پاسخ به 
سؤالی از استقبال هنرمندان از حضور 
در جشـــنواره می گوید: »وقتی که به 
ستاد جشنواره آمدیم، نگران بودیم 
که هنرمندان از ما استقبال می کنند 
یـــا نـــه . حقیقتـــاً از روز اول شـــرایط 
اجتماعی، نحوه گفت و گوی ســـتاد با 
هنرمندان و میل هنرمندان به حضور 
در جشـــنواره را تا این حد پیش بینی 
نمی کردم. من مدیون کسانی هستم 
که اصرار داشـــتند در این جشـــنواره 
حضور داشته باشند و من این مسأله 
را یک بخت یاری اجتماعی می دانم. 
یک بار دیگر احساس کردیم که باید 
کنـــار هم باشـــیم و تن بـــه اصطکاک 
جدل ندهیم و به امروز و فردای این 

سرزمین فکر کنیم.«
» جشـــنواره نباید محل تنبیه باشد« 
این عبارات، پاســـخ شاهســـواری به 
خبرنگاری است که معتقد است رفتار 
آنهایی که بعد از اتفاقات اجتماعی و 
سیاسی در سال های اخیر نسبت به 
جشـــنواره  بی مهری کرده انـــد، نباید 
بی پاسخ بماند. دبیر جشنواره فیلم 
فجر اما می گوید: »اگر فرض بی مهری 
را بپذیریـــم آیـــا پاســـخ بی مهـــری، 
بی مهـــری اســـت؟ هر کســـی در این 
کشور شهروند اســـت، ممکن است 
در برخی امور اختلاف سلیقه یا تضاد 
و تعارض منافع داشـــته باشـــیم ولی 
اینکه فرصت ها را نگیریم و مهربانی 
کنیم با شـــیوه فرهنگی ما هم ســـوتر 
است. جشنواره ذاتاً مشوق هنرمندان 
اســـت و خـــدای ناکـــرده نباید محل 
تنبیه باشد.« او همچنین در واکنش 
به ســـؤالی با محـــور اینکه جشـــنواره 
امسال محصول و کارنامه دولت قبل 
اســـت و حداقل چه تفاوتی در اجرا و 
سیاست گذاری ها داشته است، پاسخ 
می دهد: »معتقدم هر امر خیری که 
در طول هزاران ســـال این ســـرزمین 
صورت گرفته، تمام ما در آن ســـهیم 
بوده ایم. امسال با سلیقه دیگری به 
جشنواره نگاه شـــده است. جشنواره 
محـــل جدل هـــای ســـابق نیســـت 
بلکه محـــل افق گشـــایی های آینده 

است. اگر درباره گذشته جدل کنیم 
انگار در یک مرداب گیـــر افتاده ایم. 
جشـــنواره خودش نمی تواند منتقد 
ســـال گذشته خودش باشـــد و نباید 
دائم ایرادات را به دیگران نســـبت و 
حسن ها را به خودمان نسبت دهیم. 
فیلم هـــا را خواهیـــد دیـــد و متوجه 
می شوید که جامعه ســـینمایی ایران 
غ از این  و به خصوص نسل جوان فار
تقسیم بندی های دولتی و جدل ها راه 

خودش را ادامه می دهد.«
 

بخش ویژه؛ آینه ای تمام نما از 
سینمای ایران

بخش ویژه جشنواره فیلم فجر یکی 
از ابهامـــات اهالی رســـانه اســـت که 
شاهســـواری برای آن پاســـخ روشن 
و شـــفافی ارائه نمی دهـــد. او درباره 
اعـــلام نشـــدن آثـــار ایـــن لیســـت 
کنجکاوی برانگیـــز بـــا طنـــز ضمنـــی 
اینکـــه »بگذارید جشـــنواره هیجانی 
باشد« اعلام اسامی فیلم ها را روزانه 
عنوان می کند و همچنین در بخش 
دیگر این نشست، بخش ویژه را آینه 
تمـــام نمای ســـینمای ایـــران عنوان 
می کند: »بخش اکران ویژه مخصوص 
فیلم هایی است که به دلایل مختلف 
در قالب جشنواره نمی گنجند مانند 
سال تولید فیلم، نقص فنی، ممیزی 
و … نمایش ایـــن دســـته از فیلم ها 
که تنوع موضوعی و ســـاختاری دارد، 
می تواند آینه تمام نمایی از سینمای 
ایران را در منظر شـــما اهالی رســـانه 

قرار دهد.«
 

شجاعت، سر به دیوار کوبیدن 
نیست

شاهسواری در پاســـخ به این پرسش 
که چـــرا دبیران جشـــنواره فیلم فجر 
در سال های اخیر محافظه کار شده و 
جسارتشان را از دست داده اند، بیان 
می کند: »من آدم شـــجاعی نیســـتم 
و شـــجاعت را در رعایت عقل، تدبیر 
و درایت هم می دانم. هر شـــجاعتی 
الزاماً به معنای ســـر به دیوار کوبیدن 
نیســـت .« او در عین حال می افزاید: 
»این مسأله وجه اجتماعی هم دارد و 
دختران و پسران جوان از ما توقعاتی 
دارنـــد که نتوانســـتیم به آنها پاســـخ 
دهیم نه به دلیل عدم شجاعت بلکه 
به دلیل نادانی مان. اینکه هنرمندی 
از رئیـــس جمهـــورش بـــرای اکـــران 
فیلمش تقاضـــا می کند بـــه نظر من 
ایرادی نـــدارد بلکه حق شـــهروندی 
ایشـــان اســـت که درخواســـت کند. 
اگر بـــه فرض مثال رئیـــس  جمهوری 
فیلمی را وارد جشـــنواره کنند از نظر 
افکار عمومی ظلم به آن فیلم اســـت 
یا حمایت از آن فیلم؟« دبیر جشنواره 
با اشـــاره به تمایز جشنواره فیلم فجر 
بـــا دیگـــر جشـــنواره های ســـینمایی 
می گوید: » این خاص بودن اقتضائات 
خودش را دارد و البته قواعد جشنواره 

نیاز به بازنگری جدی دارد.«
 

از استقبال مخاطبان تا خبرهای 
خوش جزیره بوموسی

همزمـــان با برگـــزاری این نشســـت، 
فروش بلیت در ســـینماهای مردمی 
هم آغاز شـــده اســـت. شاهســـواری 
خبری از میزان هجوم تقاضای خرید 
و ایجاد اختلال در سیستم فروش را 
می خواند و آن را نشـــانه تسری حال 
خوب اجتماعی به مخاطبان سینمای 
ایران ارزیابی می کنـــد و در نهایت از 
نیم بها شـــدن بلیت جشـــنواره برای 
دانشـــجویان خبـــر می دهـــد. طبق 
اطلاعات ارائه شـــده در این نشست 
فـــرزاد حســـنی، منصـــور ضابطیان، 
محمدرضا مقدســـیان و اکبـــر نبوی 
مسئولیت اجرای جلسات مطبوعاتی 
فیلم های جشنواره را برعهده دارند. 
در بخشـــی از نشســـت هـــم نمایش 
فیلم هایـــی در فضـــای بـــاز جزیـــره 
بوموسی از شامگاه 9 بهمن ماه  اعلام 
شـــد و ســـینمای راه اندازی شـــده در 
جزیره بوموســـی از 27 بهمن آغاز به 

کار می کند.

یک پوستر مادرانه


